استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

اسم الطالب: علاء عريبي غانم اسم المشرف: أ. د. حميد أحمد حمدان التميمي الكلية: - الآداب القسم: - التاريخ التخصص: - التاريخ الحديث والمعاصر

## محمد ناصر ودوره التربوي والثقافي والسياسي في العراق حتى عام 1967

## ملخص الرسالة او الاطروحة

هذه الرسالة هي دراسة تاريخية لمحمد ناصر الذي كان أحد أوائل الشخصيات التي ساهمت في تطوير التعليم في العراق وكان أيضاً باحثاً ومحاضراً وكاتباً ومترجماً يتقن اللغة الانكليزية وقليلاً من اللغة الفرنسية وشغل العديد من المناصب في الدولة الادارية والوزارية كما كان لد أدوار وأنشطة سياسية وثقافية طول المدة وجودة في الحكومة حتى عام 1967 وكانت هذه الرسالة تسلط الضوء على سيرته الشخصية والتعليمية والسياسية والثقافية في العراق, وتتكون الرسالة من مقدمة وثلاث فصول وخاتمة يتناول الفصل الاول دراسة حياته المبكرة, نشأته ومراحل تعليمه, وقسم عنا الفصل الاول الى مبحثين, الاول بين نسبه ونشأته وبعض ملامح شخصيته في حين تطرق المبحث الثاني الى دراسته والوظاف التي شغلها حتى عام 1965 وبحث الفصل الثاني نشاطه السياسي الوطني القومي على مرحلتين حتى عام 1958 وأشتملت على مشاركته في التظاهرات التي تأسيس جمعية الجوال العربي 1934 ومشاركته في التظاهرات التي كانت تطالب بالاستقلال وانهاء الانتذاب 1930 ودوره في تأسيس جمعية الجوال العربي 1934 وموقفه من تورة 14 تموز 1958 والمرحلة الثانية بحثت في المدة من ثورة 14 تموز 1958 وموقعه من انقلاب 8 شباط 1963 وموقفه من بعض القضايا الوطنية ما بين 1964 وموقفه من ثورة 14 تموز 1958 وموقعه من انقلاب 8 شباط 1963 وموقفه من بعض القضايا الوطنية ما بين 1964 وموقفه من ثورة 14 تموز 1958 وموقعه من انقلاب 8 شباط 1963 وموقفه من بعض القضايا المنات مقال الثالث فقد تحدث عن محمد ناصر وزيراً وباحثاً ومحاضراً وتكون من أربعة المنات ال

College:- Arts
Dept:- History

Certificate:- modern and contemporary history

Name of student :- Alaa oreibi ghanem Name of supervisor :- Prof . Dr . Hameed

Ahmad Hamdan Al-Tamimi

**Specialization:-Master** 

Title of thesis

Mohammed Nasser and his educational cultural and political role in Iraq untill 1967

## **Abstract of thesis**

This thesis is a historical study of Muhammad Nasser, who was one of the early figures in the development of education in Iraq. He was also a researcher, lecturer, writer and translater who mastered the English language and a little French. He held many positions in the state,

Administrative and ministerial. He also had political and cultural roles and activities throughout his tenure in the government until 1967This thesis was to highlight his personal and educational role, political and cultural in Iraq The thesis consists of an introduction, three chapters and a conclusion. The first chapter deals with the study of the early life of Muhammad Nasser, his beginnings and the stages of his education. This chapter is divided into two sections, the first containing his origin, proportions, extras and some aspects of his personality. While the second topic dealt with the study of Mohammed Nasser Specialist and the functions he occupied in 1964

The second chapter examined the activities of Muhammad Nasser national and national politician, in two stages, the first until 1958, including his participation in the demonstrations against the visit of the Al Ferd Mond in February 1928, as well as his participation in the demonstrations calling for independence 1930 and his role in the establishment of the AL-JAWAL AL-ARABI Association 1934-1941 and his position of the May 1941 movement

And his position on the tripartite aggression against Egypt 1956 and the second stage followed from the revolution of July 14, 1958 until 1966, and touched on the position of Mohammed Nasser from the revolution of July 14, 1958, as well as his position on the coup of February 8, 1963. Muhammad Nasser was an ambassador in the Soviet Union 1964-1965 and his position on some national issues Between 1964-1966

The third chapter about Mohammed Nasser, minister, researcher and lecturer, consisting of four questions, the first dealt with the receipt of the Ministry of Education from 31/1/1964 to 17/1/1964 and the achievements of the ministry in his reign. The second topic dealt with Mohammed Nasser Minister of Culture and Guidance from 19/6 / 1965 until 6/8/1966 and the achievements of the ministry in the era of the third article reviewed the writings and articles of Muhammad Nasser, while the fourth section included his travel to Kuwait in 1967